

မြန်မာနိုင်ငံ။ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်များကို နိုင်ငံတကာစံချိန်စံညွှန်းနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ပါ။

အစိုးရအဖွဲ့မှ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့အစည်းများအတွက် အစီအစဉ်များကြေငြာ။

ရန်ကုန်မြို့။ ၂၅ရက်၊ ဇွန်လ၊ ၂၀၂၀ ခုနှစ်

မြန်မာအစိုးရသည် လူသားအဓိကပစ်မှတ်ထား၊ သေကြေပျက်စီးစေနိုင်တဲ့ မြေမြုပ်မိုင်းတွေ အသုံးပြုခြင်းကို ရပ်တန့်ပြီးတော့ မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များကို နိုင်ငံတကာ မြေမြုပ်မိုင်း ရှင်းလင်းရေး စံနှုန်းများနှင့်အညီဆောင်ရွက်သင့်ပါသည် Fortify Rights မှ ယနေ့ ပြောကြား လိုက်သည်။

ဇွန်လ ၁၂ ရက်နေ့တွင် လူမှုဝန်ထမ်းကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးက မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရသည် မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရေးနှင့် စစ်ဘေးရှောင်အရပ်သားပြည်သူများ ပြန်လည်နေရာချထားရေးတို့အတွက် အဖွဲ့အစည်း နှစ်ခုဖွဲ့စည်းပါမည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ အစိုးရမှ အဆိုပါအဖွဲ့အစည်းနှစ်ခုအား မည်သည့်အချိန်တွင် ဖွဲ့စည်းလုပ်ဆောင်မည်ကို မပြောကြားခဲ့ပါ။

Fortify Rights ၏ အမှုဆောင်အရာရှိချုပ် မက်သရူးစမစ်က " မြေမြုပ်မိုင်းဆိုတာ အရပ်သားတွေကို ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမရှိပဲသေကြေပျက်စီးစေနိုင်ပါတယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။ ၎င်းက "အစိုးရမှ ထုတ်ဖော် ပြောကြားထားလိုက်တဲ့ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ဟာ လမ်းမှန်ပေါ်ကို ရှေ့တစ်လှမ်းတိုး လိုက်ခြင်းပဲဖြစ်တယ်။ သို့သော် ဒီအကျဉ်းတန်လှတဲ့လက်နက်ဆိုးတွေကို အသုံးပြုနေကြဆဲ ဖြစ်တဲ့ပြဿနာကတော့ လုပ်ငန်းစဉ်ကို နှောင့်နှေးစေမှာပဲဖြစ်တယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။

နေပြည်တော်တွင်ကျင်းပသည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတစ်ခုတွင် လူမှုဝန်ထမ်းကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးမှ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ မြေမြုပ်မိုင်း ရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့နှင့် နိုင်ငံတော်အဆင့် မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့အစည်းကို နိုင်ငံတော်အစိုးရမှ တာဝန်ယူဖွဲ့စည်းပါမည်ဟု သတင်းထောက်များကို ပြောကြားခဲ့သည်။ ဝန်ကြီးက အဆိုပါ အဖွဲ့အစည်းသည် သူ၏ဝန်ကြီးဌာနမှဆောင်ရွက်နေသော ပြန်လည်နေရာချပေးရေးဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများအတွက် အထောက်အပံ့ဖြစ်စေမည် ဟုလည်းပြောကြားခဲ့သည်။

ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းရှိ မိုင်းဒဏ်ခံ ကျန်ရစ်သူများအားအကူအညီပေးနေသည့် ဒေသတွင်း လူမှုအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုဖြစ်သော တအာန်အမျိုးသမီးအဖွဲ့ (တီဒဗယ်လျူအို)၏ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ

လွေးချီးဆင်းက ဖွဲ့စည်းရန်ဆောင်ရွက်မည့် မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့အစည်းများအပေါ် ယုံကြည်မှုနည်းကြောင်း Fortify Rights ကိုပြောခဲ့သည်။

သူကပြောကြားခဲ့ရာတွင် "မြေမြုပ်မိုင်းတွေကို ရှာဖွေရှင်းလင်းပေးရုံနဲ့ မလုံလောက်ပါဘူး။ မြေမြုပ်မိုင်းအသုံးပြုနေတာတွေကို ရပ်တန့်ဖို့ လိုကိုလိုအပ်နေပါပြီ။ အစိုးရအနေနဲ့ မြေမြုပ်မိုင်း ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်တွေမှာ လုပ်ဆောင်နေတဲ့ အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းတွေ၊ အစိုးရမဟုတ်တဲ့ နိုင်ငံတကာက အကူအညီပေးရေး အန်ဂျီအို အဖွဲ့တွေနဲ့ တူတူလက်တွဲပြီးတော့ လုပ်ဆောင် သင့်ပါတယ်။ နောက်ဆုံးတစ်ချက်ပြောရရင် မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေ စပြီးလုပ်တဲ့ အခါတွေမှာ ရွာသူရွာသားတွေ၊ ရပ်ရွာအခြေပြုအဖွဲ့တွေကို ဖိတ်ပြီးတော့ ဦးဆောင်ပေးတာမျိုး၊ မိုင်းအန္တရာယ်စောင့်ကြည့်နိုင်အောင်လို့အသိပညာဝေမျှပေးတာမျိုးတွေကို လုပ်သင့်ပါတယ်"

ဝန်ကြီး၏ကြေငြာချက်သည် မြန်မာအစိုးရမှ ယခင်အစောပိုင်းကာလများတွင် နိုင်ငံတော်အဆင့် မြေမြုပ်မိုင်းရှာဖွေရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့ဖြစ်မြောက်ရေးရည်ရွယ်ချက်များနှင့်ဆက်လျဉ်း၍ ထုတ်ဖော် ပြောကြားခဲ့သည်များနှင့် ကိုက်ညီမှုရှိသည်။ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာစီမံခန့်ခွဲမှု ဦးစီးဌာန၏ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးထွန်းဇော်က "ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ကယ်ဆယ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွေပဲ ဆောင်ရွက်ရုံနဲ့တော့ လုံလောက်မှုမရှိနိုင်ပါဘူး။ မြေမြုပ်မိုင်းတွေကျန်နေသရွေ့တော့ မိုင်းထိ ခံရသူတွေရှိနေအုံးမှာပဲ။ မြေမြုပ်မိုင်းတွေကို အကြွင်းအကျန်မရှိအောင်ရှင်းပေးနိုင်တာက ပိုကောင်း ပါလိမ့်မယ်။ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးအတွက် နိုင်ငံတော်အဆင့်အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ ဖြစ်မြောက်အောင် ကျွန်တော်တို့စီစဉ်နေပါတယ်" ဟု မြန်မာတိုင်း(မ်)သတင်းစာအား ပြောကြားခဲ့သည်။

လူမှုဝန်ထမ်းကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ မြေမြုပ်မိုင်းများ ရှာဖွေ ရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းများလုပ်ဆောင်ရန် ကတိခံတာဝန်ယူပြီးဖြစ်သော်ငြားလည်း မြန်မာ့ တပ်မတော်မှ မြေမြုပ်မိုင်းများကို ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ သိုလှောင်ထားခြင်းနှင့် မြေမြုပ်မိုင်းချခြင်းများကို ရပ်တန့်နိုင်ခြင်းမရှိသေးပါ။

မြေမြုပ်မိုင်း ရှင်းလင်းရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို မြန်မာနိုင်ငံတွင် လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်နေသည့် အဖွဲ့အစည်းများ၏အဆိုအရ မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များကို တပ်မတော်နှင့် တစ်နိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး သဘောတူညီချက်စာချုပ်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများကသာ လုပ်ဆောင်ရန်အခွင့်ရရှိကြသည် ဖြစ်သည်။ အဆိုပါတပ်မတော်နှင့် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ နှစ်ဖွဲ့စလုံးသည် မိုင်းရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များကိုကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်လုပ်ဆောင်နိုင်ခဲ့ခြင်းမရှိပါ။

မိုင်းရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များအတွက် အစိုးရမှအသုံးပြုမည့်စံနှုန်းများနှင့် ပတ်သတ်ပြီး စိုးရိမ်မှုများ ရှိနေဆဲဖြစ်သည်။ ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံတွင် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများနှင့် စီးပွားရေးဦးစီးဌာနမှ ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးရဲမင်းသိန်းမှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလတွင်" မြန်မာနိုင်ငံဟာ စနစ်တကျ မိုင်းရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်အတွက် ရည်ရွယ်ပြီးရေးဆွဲထားတဲ့ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားမိုင်းရှင်းလင်းရေးစံနှုန်း အမည်ရှိ လုပ်ငန်းပိုင်း ဆိုင်ရာစံနှုန်းတွေကို အပြီးသတ်ရေးဆွဲနေပြီဖြစ်ပါတယ်" ဟူ၍ ပြောကြားခဲ့သည်။

ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့မှ မြေမြုပ်မိုင်း ရှင်းလင်းရေးဆိုင်ရာများနှင့် ပတ်သက်၍ လုပ်နည်း ကိုင်နည်းများ၊ ဖွဲ့စည်းပုံများပါဝင်သည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးဆိုင်ရာ စံနှုန်းများ (အိုင်အမ်အေအက်)ကို ရေးဆွဲပြီးဖြစ်သည်။ နိုင်ငံတကာမှလက်ခံထားသည့် ၎င်း စံချိန် စံညွှန်းများထဲတွင် အရပ်သားများကို ထိခိုက်ပျက်စီးစေနိုင်ပြီး လူသားချင်းစာနာထောက်ထားရေး လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုများကို အန္တရာယ်ဖြစ်စေနိုင်သည့် ပေါက်ကွဲစေတက်သော ပစ္စည်းများ ရှာဖွေရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းကို လျင်လျင်မြန်မြန် ဆောင်ရွက်ရမည်ဆိုသော အချက်ပါရှိသည်။ ထို့အပြင် မိုင်းအန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေး ဆောင်ရွက်ချက်တိုင်းတွင် အစိုးရနှင့် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သူများနှင့် လုပ်ဆောင်ချက်များကို ကျယ်ကျယ် ပြန့်ပြန့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေး၊ ဦးစားပေးလုပ်ဆောင်နိုင်ရေးတို့အတွက် အားစိုက် လုပ်ဆောင် သင့်သည် ဟုရေးသည်။

တပ်မတော်၏ မြေမြုပ်မိုင်းရှာဖွေရှင်းလင်းရေးဆိုင်ရာ လုပ်ဆောင်ခဲ့မှုများသည် ဖော်ပြခဲ့သော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာစံနှုန်းများနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိပါ။ ဥပမာ၊ တပ်မတော်နှင့် ကချင်လက်နက်ကိုင် လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ကြားတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် ပဋိပက္ခများကြောင့် နမ့်စမ်းရမ်ရွာ၊ ကချင်ပြည်နယ်မှ နေရပ်စွန့်ခွာပြည်သူများပြန်လည်ရွှေ့ပြောင်းနိုင်ရေးအတွက် တပ်မတော်မှ မိုင်းရှာဖွေ ရှင်းလင်းရေးကနဦး စမ်းသပ်စီမံကိန်းတစ်ရပ်ကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ပါသည်။ ကချင်မြေ သုတေသနစင်တာ၏ အဆိုအရ တပ်မတော်သည် အိမ်ထောင်စု စာရင်းပိုင်ဆိုင်ထားသည့် မိသားစုအိမ်နေရာများအတွက်ကိုသာ မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ပေးကာ တရားဝင် စာရွက်အထက်အထားများမရှိသည့် အိမ်နေရာများနှင့် ရွာအနီး တောတွင်းတွင်ရှိ နေနိုင်သည့် မိုင်းများကို ရှင်းလင်းပေးခဲ့ခြင်းမရှိပါဟုသိရသည်။ စံနှုန်းများအရ" မိုင်းအန္တရာယ်ရှိပြည်သူများသည် မိုင်းရှာဖွေရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် ပတ်သက်၍လည်းကောင်း၊ မိုင်းရှင်းလင်းရေး ကိစ္စများကြောင့် ဒေသတွင်းရှိအမျိုးသား၊ အမျိုးသမီးနှင့်ကလေးများအတွက်ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် အခြေအနေအဝဝနှင့် ပတ်သက်၍လည်းကောင်း အသိတရား အပြည့်အဝရှိနေစေရေး"အတွက် အစိုးရမှစီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်ဖြစ်သည်။ နမ့်စမ်းရမ်ဒေသခံပြည်သူများမှ မြေမြုပ် မိုင်းများ၏

တည်နေရာများ၊ မိုင်းဆိုင်ရာသတိထားရမည့်အချက်များမသိခဲ့ရကြောင်း ကချင်မြေ သုတေသန စင်တာကို ပြောခဲ့သည်။

မြေမြုပ်မိုင်းရှာဖွေရှင်းလင်းရေးကို တပ်မတော်မှ အကန့်အသတ်ဖြင့်သာဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်းသည် နမ့်စမ်ရမ်းဒေသရှိပြန်လည်နေရာချထားပေးပြီးဖြစ်သည့် မိသားစုများ၏ အသက်အိုးအိမ်များကို အန္တရာယ်ရှိစေ၊ ခြိမ်းခြောက်နေဆဲပင်ဖြစ်သည်။ ဥပမာ။ ။ ၂၀၂၀ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် အသက် ၅၅ နှစ်အရွယ်ရှိ ဦးချီဖွေသည် နမ့်ဆမ်ရမ်းရှာအနီးရှိချောင်းစွယ်တစ်ဝိုက်တွင် ပေါက်ကွဲသွားသောမြေမြုပ်မိုင်းကြောင့် ခြေထောက်တစ်ဖက်ဆုံးရှုံးခဲ့သည်။ အဆိုပါဖြစ်ရပ်သည် စစ်တပ်ခြေလျင်တပ်မ ၁၀၁ ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး စိုးကျော်ထက်က ကချင်ဒေသသတင်းများအဖွဲ့ကို " ငါတို့စစ်သားတွေဟာ ရွာတစ်ဝိုက်မှာမြေမြုပ်မိုင်းတွေကိုရှင်းပြီပြီ"ဟုပြောပြီး တစ်နှစ်အကြာတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

အစိုးရအနေနဲ့ မိုင်းဒဏ်ကြောင့် အသက်မွေးဝမ်းကြောင်းလုပ်ငန်းတွေဖျက်စီးခြင်းခံလိုက်ရတဲ့ မိုင်းဒဏ်ခံပြည်သူတွေအတွက် ပြန်လည်ထူထောင်နိုင်စေဖို့ထောက်ပံ့ကြေးငွေပေးရေးကိစ္စရပ်ကို ဦးစားပေးဆောင်ရွက်နေခြင်းမျိုးမရှိပါ။ ကချင်အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုမှ Fortify Rights အားပြောကြားခဲ့ရာတွင်

"အထူးသဖြင့် တောင်ယာသီးနှံတွေ စိုက်ပျိုးတဲ့ ကျွန်တော်တို့ ကချင်လူမျိုးတွေအတွက်က လုပ်ကိုင်စားသောက်စရာဆိုတာ တောထဲမှာပဲအများဆုံးရှိနေတယ်။ ဒီမြေမြုပ်မိုင်းတွေကြောင့် တောထဲမသွားရဘူးဆိုရင် ရွာမှာနေတာနဲ့ အိုင်ဒီပီစခန်းတွေမှာနေတာ ဘယ်မှာနေနေဘာမှမထူးဘူး။ စိုက်စားမရမှတော့ အခြေအနေက အတူတူပဲ"

မြေမြုပ်မိုင်းများရှိနေခြင်းက စစ်ပွဲတိမ်းရှောင်ပြည်သူပြည်သားများ မိမိဒေသတွင် ပြန်လည် နေထိုင်နိုင်ရေးအတွက် အတားအဆီးတစ်ခုဖြစ်စေသည်။ ဥပမာ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊မေလတွင် တာရှည်ခုံ ငြိမ်းချမ်းရေးအစီအစဉ်ပူးပေါင်းအဖွဲ့မှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ မေလတွင်ကောက်ယူထားသည့် လေ့လာမှုစာတမ်းတွင် မြေမြုပ်မိုင်းများရှိနေခြင်းက ရွှေ့ပြောင်းခံကချင်ပြည်သူများ မူရင်းနေရပ်သို့ ပြန်လည်အခြေချနိုင်ရေးအတွက်အတားအဆီးဖြစ်စေသည့် အကြီးမားဆုံးအကြောင်းရင်းသုံးခုတွင် တစ်ခုအပါအဝင်ဖြစ်သည်ဟု ဖော်ပြထားသည်။

မြန်မာနိုင်ငံသည် လူသားများကိုပစ်မှတ်ထားသည့်မြေမြုပ်မိုင်းများကို အသုံးပြုခြင်း၊ ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ သိမ်းတည်းသိုလှောင်ခြင်း၊ လက်လွှဲပြောင်းယူခြင်းကိုတားမြစ်ထားပြီး ၎င်းမိုင်းများ ဖျက်ဆီးနိုင်ရေးအတွက်

လမ်းညွှန်မှုများပေးနိုင်သည့် မြေမြှုပ်မိုင်းရပ်စဲရေးသဘောတူညီချက်အား လက်မှတ် ထိုးထားခြင်း မရှိပါ။

မြန်မာတပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များကြား တိုက်ပွဲပြန်လည်ဖြစ်ပွားသည့် ၂၀၁၁ ခုနှစ်၊ ဇွန်လမှစတင်၍ ပဋိပက္ခများဖြစ်ပွားရာ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်းတွင် လူသားများအား ပစ်မှတ်ထားသည့် မြေမြှုပ်မိုင်းများအသုံးပြုမှုကို ဖောတီဖိုင်းရိုက်(စ်)အဖွဲ့အနေနှင့် မှတ်တမ်း တင်ထားသည်။

"တစ်ဖက်မှာ မြေမြှုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေကို ဆောင်ရွက်နေသော်ငြားလည်း မြေမြှုပ်မိုင်း အသုံးပြုမှုတွေကို အဆုံးမသတ်နိုင်ဖြစ်နေသေးတယ်ဆိုရင် ဒါဟာ အရပ်သားများ သေကြေပျက်စီးမှုကို လျော့နည်းစေမှာမဟုတ်သလို ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်နေရတဲ့သူတွေ ပြန်လည် အခြေချနိုင်ဖို့ အခွင့်အလမ်းတွေပေးနိုင်မှာလည်းမဟုတ်ပါဘူး"ဟု မက်သရူးစမစ်က ပြောသည်။" အသက်တွေကို ကယ်တင်နိုင်ဖို့အတွက် မြေမြှုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များဟာ နိုင်ငံတကာရဲ့ စံချိန်စံညွှန်းတွေနဲ့ကိုက်ညီဖို့၊ ပြီးတော့ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်လုပ်ဆောင်ပေးနိုင်ဖို့လိုအပ်ပါတယ်"ဟု ပြောခဲ့သည်။